
llibre vol oferir també una visió d’algunes de
les tècniques, combinatòries i algebraiques, que
han resultat més efectives en aquesta disciplina
d’estudi.

El llibre està organitzat en set caṕıtols, el
primer dels quals es dedica a fixar la notació i
terminologia i el segon a descriure els diferents
tipus d’etiquetaments de grafs que es tracten
als cinc caṕıtols següents. Aquests cinc caṕıtols
es poden llegir de manera relativament in-
dependent, incloent una bibliografia espećıfica
en cadascun d’ells. El fil conductor d’aquests
caṕıtols està molt inflüıt pels resultats dels
autors en el tema d’estudi. Aix́ı, al caṕıtol 3
s’ofereix una panoràmica de les relacions entre
els diferents tipus d’etiquetaments, que és un
dels objectius reflectits en el t́ıtol del llibre i que

en bona part són fruit de les aportacions dels
autors. Al caṕıtol 4, s’inclou una bonica prova
de Graham i Sloane del fet que asimptòticament
gairebé cap graf admet un dels tipus d’etique-
tament, anomenat «harmoniós», i al caṕıtol
5 es tracta la conjectura de que gairebé tots
els arbres són «graciosos». El caṕıtol 6 es
torna a centrar en contribucions dels autors a
la construcció de diversos etiquetaments, amb
aplicacions a la seva enumeració, a través d’un
cert producte de grafs. Aquest producte té
relació amb l’assignació de voltatges usada en
teoria topològica de grafs per definir immersi-
ons de grafs en superf́ıcies. El llibre conclou amb
un caṕıtol dedicat a diverses aplicacions del
mètode polinomial de Noga Alon a problemes
d’etiquetatge.

La pregunta de la SCM/Not́ıcies

Quina opinió tens de la teva participació en la primera promoció dels
Bojos per les Matemàtiques?
Iolanda Guevara i Albert Avinyó
Junta de la SCM

L’any 2013, la Fundació Catalunya-La Pedrera
va crear el programa Bojos per la Ciència per a
l’est́ımul del talent cient́ıfic entre els joves. Dins
d’aquest programa marc, al gener del 2015 es
va posar en marxa, sota la coordinació de la
Iolanda Guevara, Bojos per les Matemàti-
ques, una proposta conjunta de la FEEMCAT
i la SCM.

Bojos per les Matemàtiques és un programa
d’un any de durada, dividit en 22 sessions
setmanals, dirigit als estudiants del primer any

de batxillerat de la modalitat de Ciències i
Tecnologia. Més informació del programa a
http://feemcat.org/bojos/.

L’objectiu bàsic d’aquest projecte és fomen-
tar la vocació cient́ıfica d’aquests joves i en es-
pecial el seu entusiasme per les matemàtiques.

A continuació trobareu l’opinió de sis alum-
nes que van seguir aquest programa, en la seva
primera edició, del gener al novembre del 2016.

Belén Daura
Enginyeria en Vehicles Aeroespacials,
UPC

Bojos per les Ma-
temàtiques va ser, sen-
se dubte, una enorme
experiència que vaig
poder gaudir al llarg
d’un any, a cavall de
dos cursos de batxille-
rat, cada dissabte al
mat́ı, passant per les

diferents facultats de matemàtiques de les
universitats catalanes.
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En el moment en què, des de l’escola,
ens van presentar tot el programa de Bojos
per la Ciència, vaig voler participar en el de
matemàtiques. Sempre m’han agradat, i l’opció
de poder ampliar els coneixements de la matèria
a les diferents universitats i de manera més
propera i lúdica va ser el que més em va atraure.

Vaig tenir la sort de ser seleccionada junta-
ment amb quatre companys de l’escola. Tinc
molt present la primera reunió, en què ens
van anunciar l’admissió al programa: encara no
sab́ıem els resultats de l’examen i va ser una
sorpresa per a tots quan van comunicar-nos la
bona not́ıcia.

Una de les coses que més em van agradar va
ser les ganes que teńıem tots de parlar l’un amb
l’altre i «fer pinya», més enllà de les classes:
l’estona de descans era sagrada. També va ser
molt positiva la manera en què es van dividir les
hores de classe, ja que fèiem dues hores de teoria
i dues hores d’activitats en grup. Compart́ıem
moltes opinions, es formulaven molts dubtes i
s’establia un bon diàleg entre alumnes i amb
els professors. Al cap i a la fi, tots hi érem
per voluntat pròpia i amb ganes d’aprendre. La
sessió que més em va agradar va ser la que vam
fer tots junts abans de vacances d’estiu, en què
vam veure les matemàtiques en bombolles de
sabó, llum i figures fetes amb tubs... Fins i tot
vam improvisar una cursa d’icosàedres gegants,
amb tots els que cabéssim a dins, al voltant del
claustre de la Facultat de Matemàtiques de la
UB!

Ser de la primera edició dona l’avantatge de
poder suggerir noves idees i criticar (construc-
tivament, és clar) allò que no ens ha agradat
tant o que es podria millorar. El programa és
dinàmic i està en continu canvi al llarg de les
diferents edicions, de manera que ens omple
d’orgull veure com, any rere any, va millorant i
mantenint les sessions que més ens van agradar
a nosaltres.

Molts dels meus companys han acabat
estudiant matemàtiques, ja sigui perquè ho
tenien clar des del principi, perquè participar
al Bojos per les Matemàtiques els va acabar
de convèncer, o bé perquè es van enamorar
d’alguna de les facultats. En el meu cas par-
ticular, tenia molt clar des dels 14 anys que
volia estudiar aeronàutica. Actualment, estudio
enginyeria en vehicles aeroespacials a la UPC
i soc membre de l’equip MotoSpirit UPC, un

programa en què un equip de 13 estudiants
d’enginyeria de l’escola ha de dissenyar i cons-
truir una motocicleta elèctrica de competició
per després córrer contra altres universitats a
escala internacional.

Crec que haver participat al Bojos m’ha
ensenyat, sobretot, a encarar els problemes i els
reptes des d’altres perspectives; m’ha ensenyat
a pensar de manera més oberta i, a la vegada,
més precisa. Amb Bojos per les Matemàtiques
he pogut conèixer un incrëıble grup d’amics
que, després de dos anys, encara mantenim el
contacte. Ho repetiria sense dubtar-ho.

Tània D́ıaz
Matemàtiques, UB

Em dic Tània Dı́az i estic
cursant el grau de Mate-
màtiques a la Universitat
de Barcelona. Vaig tenir
la sort de formar part
de la primera promoció
dels Bojos per les Ma-
temàtiques quan estava a
primer de batxillerat i re-

comanaria l’experiència a qualsevol alumne a
qui agradin les matemàtiques.

Vaig conèixer el programa gràcies a la meva
professora, que em va comentar que semblava
interessant i em va animar a presentar-m’hi.
Estava estudiant el batxillerat tecnològic i la
meva assignatura preferida sempre ha estat
matemàtiques. Sabia que volia estudiar un grau
en què les matemàtiques tinguessin molt pes,
però gràcies al Bojos vaig decidir-me.

Em va servir per tenir una idea de com seria
el grau, ja que no s’assembla pràcticament gens
a l’assignatura de batxillerat. Cada dissabte era
un repte nou, a l’institut hav́ıem d’anar per
feina per estudiar tot el temari però els dissab-
tes pod́ıem divertir-nos amb més tranquil·litat
i aturar-nos per fer totes les preguntes que
volguéssim. De vegades era més fàcil matinar
els dissabtes que qualsevol dia entre setmana.

Per aquest motiu crec que cal donar molta
més rellevància a aquest tipus d’activitats.
Cal informar i motivar els estudiants perquè
intentin formar-se també fora de l’institut; que
comencin a buscar el camı́ que volen seguir
després dels estudis obligatoris. Crec que moltes
vegades és l’única manera de descobrir què és
el que t’agrada de debò.
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Va ser molt interessant trobar-se amb
estudiants de la mateixa edat i les mateixes in-
quietuds, mai abans havia coincidit amb tanta
gent que s’emocionés amb les matemàtiques i
crec que això ens motivava molt. Vaig fer amics
amb qui ara vaig a la universitat i comparteixo
el dia a dia.

He notat molt el canvi de l’institut a la uni-
versitat i crec que haver participat en el Bojos
per les Matemàtiques m’ha ajudat a fer aquest
salt. Sense adonar-me’n vaig aprendre molt
sobre el llenguatge de les matemàtiques i com es
treballen. Quan vas a l’institut pràcticament no
veus textos matemàtics, ni fas demostracions;
llavors arribes a la universitat i has d’assimilar
no només conceptes, sinó una nova manera de
pensar i raonar. En aquest sentit, el programa
és una gran ajuda.

Recordo que quan va acabar el programa
no podia esperar a començar la universitat.
Valoro molt la oportunitat de poder participar
en el Bojos, i crec que és important donar
opcions als estudiants de batxillerat per formar-
se i trobar allò que els motiva. Són dos anys
de molta feina i estrès que es poden fer molt
pesats si no hi ha un objectiu que realment
t’il·lusioni al final.

Marta Llagostera
Bioinformàtica, UPF-UB-UPC

Les matemàtiques
sempre m’han agra-
dat, i a mesura que
passaven els anys,
sense pretendre-ho
voluntàriament, em
van anar guiant pel

seu camı́: una de les assignatures de l’institut
que més m’agradava i on sempre buscava anar
més enllà, la participació a les proves Cangur
i les classes de preparació... i el pas següent va
ser trobar-me amb Bojos per les Matemàtiques
dins del programa Bojos per la Ciència, havent
dubtat si fer Bojos per la Natura, ja que era
una àrea que també m’havia captivat sempre.

El programa tenia molt bona pinta, hi veia
moltes ganes darrere i em va semblar una
oportunitat per aprendre més matemàtiques
des de diferents punts de vista i per ajudar-me
a prendre la decisió de quin grau universitari
estudiaria, a més de conèixer gent amb inquie-
tuds semblants a les meves.

Les expectatives es van complir prou. La
major part dels professors i bojos érem gent mo-
tivada i interessant, que valia la pena conèixer.
Vaig descobrir el que eren per mi noves bran-
ques de les matemàtiques, vam fer-ne tastets,
sense la pressió escolar, pel simple fet de gaudir
de les matemàtiques.

Cada sessió va ser diferent, n’hi va haver
per a tots els gustos, fet que va comportar que
la participació a Bojos per les Matemàtiques
fos una experiència molt enriquidora. En pri-
mer lloc, hi va haver un dinamisme quant al
lloc: vam fer sessions a les tres universitats
on s’imparteix el grau en Matemàtiques i
vam visitar el Centre de Recerca Matemàtica.
En segon lloc, vam poder tastar com són les
classes universitàries, però també com divulgar
les matemàtiques pot ser molt divertit per a
qualsevol. Hi va haver sessions molt dures i
dif́ıcils de seguir mentre que d’altres eren més
«suaus», però sempre ens van fer pensar molt i
de maneres diferents i inusuals, cosa que, tot i
que és ben interessant, no és comú en el nostre
sistema educatiu. També vam poder treballar
amb diferents àmbits d’aplicació i molts altres
aspectes que em deixo d’enumerar.

El que potser va fallar més va ser que, en
constar de tantes sessions, a banda que a vega-
des es feia una mica pesat (eren molts dissabtes
al mat́ı seguits, durant quatre hores ininter-
rompudes), alguns temes els vam treballar en
més d’una o dues sessions perquè era el primer
cop que es duia a terme i potser els professors
desconeixien concretament el que ja hav́ıem fet.

Pel que fa a la meva decisió sobre si estu-
diar matemàtiques o no, tot apuntava que ho
acabaria fent, però just l’any passat va
aparèixer un grau en Bioinformàtica, i, després
de donar-hi voltes fins a l’últim moment, vaig
decantar-me per estudiar Bioinformàtica, ja
que alguns dels meus interessos també hi són
presents. Tot i aix́ı, tinc molt clar que m’encan-
ten les matemàtiques. Les trobo a faltar. Estic
pensant a començar el grau, sigui el curs vinent
o més endavant.

De fet, un dia vaig assistir a una classe de
matemàtiques de la UB i va ser molt gratificant
i emocionant veure com els bojos de la UB
em van acollir entre ells després de més d’un
any sense veure’ls; amb tants mesos de trobar-
nos hem acabat forjant un vincle «boig» que
perdurarà.
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En conclusió, Bojos per les Matemàtiques
va ser una bona experiència i, com tot el que
un fa a la vida, ha inflüıt on soc ara. I és que la
meva essència matemàtica no ha desaparegut ni
ho farà; si tens un «cuquet» matemàtic a dins,
sempre hi serà, i l’hauràs de seguir alimentant i
gaudint, d’alguna de les mil maneres que hi ha,
de les matemàtiques.

Marc Magaña
Matemàtiques, UAB

Vaig conèixer el pro-
grama Bojos per les
Matemàtiques quan
cursava primer de bat-
xillerat a través d’un
amic i company d’ins-
titut que havia parti-
cipat a Estalmat. Des
de petit m’han agradat
les matemàtiques i
sentia curiositat per

saber d’on provenien les fórmules que dia a dia
fèiem servir a les aules, i també per conèixer
aplicacions de les matemàtiques més enllà
de les t́ıpiques que hav́ıem vist als exercicis
acadèmics. Aquest programa es presentava,
doncs, com una oportunitat per aconseguir els
meus objectius.

Participar en el programa no semblava fàcil;
la primera prova de selecció ens ho va deixar
ben clar. Consistia en un petit examen, el qual
vam fer a la FME de la UPC, amb poques
preguntes però que vaig trobar ben complica-
des. Era al mat́ı i els nervis no em van deixar
dormir en tota la nit. Desitjava participar-
hi i no volia que un mal dia m’ho espatllés.
Vaig tenir una mica de sort i vaig resultar
escollit per passar a una segona fase de selecció.
Aquest cop es tractava d’una entrevista grupal
on ens vam trobar per primer cop molts dels
que després seŕıem membres del programa.
Un cop rebut el correu on ens comunicaven
que definitivament hav́ıem entrat, els nervis
van desaparèixer per complet i l’alegria va
envair-me.

Durant aproximadament un any, gairebé
cada dissabte al mat́ı, de 10 a 14 hores,
assist́ıem a sessions de temes diversos, tots
relacionats amb les matemàtiques. Vam parlar
del clima i els sistemes dinàmics, vam recórrer
segles d’història de les matemàtiques repassant

anècdotes, vam tocar matemàtiques, vam fer
una cursa d’icosàedres, etcètera. Les sessions
em van resultar amenes, molt ben preparades
i força participatives.

A més de descobrir setmana rere setmana
un munt de matemàtiques, també vam passar
per les diferents universitats catalanes on s’im-
parteix el grau en Matemàtiques (a la FME
de la UPC, a la UB i a la UAB), també vam
fer una sessió al CRM. Cada trimestre, més
o menys, canviàvem d’universitat. Per sort
teńıem la Iolanda Guevara, coordinadora del
programa, que ens guiava i ens venia a trobar
si ens perd́ıem, a més d’ajudar-nos sempre
que ho necessitàvem (fins i tot ens va buscar
contactes per als treballs de recerca de segon
de batxillerat!).

Guardo un record molt especial de la
cerimònia de clausura de la primera edició
del programa, on ens van parlar de màgia
matemàtica o matemàgia, un tema que va
resultar-me apassionant. Però deixant de costat
la sessió, el que va fer que aquell acte fos
realment especial va ser gaudir d’una sessió més
amb els companys del programa, els bojos. El
fet de compartir un interès poc comú, l’interès
per les matemàtiques, ens va unir molt, i a dia
d’avui encara mantenim el contacte.

Actualment estudio matemàtiques a la
UAB, on m’he retrobat amb alguns companys
del programa. Estudiar matemàtiques és una
decisió que havia pres abans de viure aquesta
experiència, però cal dir que el Bojos per les
Matemàtiques va oferir-me nous est́ımuls per
cursar el grau, i em va permetre conèixer un
gran ventall d’aspectes de les matemàtiques que
no hauria vist sense aquest programa.

David Rial,
Matemàtiques-Enginyeria Informàtica, UB

Des que vaig començar
l’educació secundària, les
matemàtiques m’havien
cridat l’atenció, tot i la
meva ignorància respec-
te a què representaria
estudiar-les. Per aquest
motiu em vaig interessar

quan la meva professora del curs anterior em
va comentar que la Fundació Catalunya-La
Pedrera volia fer un curs sobre matemàtiques
i que buscava estudiants de la meva edat que
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tinguessin curiositat pel tema. Ho veia com
una manera d’aprendre i alhora fer-me una
idea més clara sobre què representaria estudiar
matemàtiques. En comentar-li al meu professor
i a la direcció del centre, tots em van donar
el seu suport i després de superar un examen
vaig tenir la gran sort de poder entrar en aquest
projecte.

Al començament es va fer dur, ho reconec.
Cada dissabte m’havia de llevar relativament
d’hora per fer una hora i mitja de camı́ per
anar a fer el que pensava que serien classes. Ara
bé, després de les dues primeres sessions, em va
quedar clar que no eren classes, sinó que eren
matins de dissabtes que passava juntament amb
amics que compartien la mateixa curiositat que
jo i que plegats apreńıem curiositats sobre les
matemàtiques. Cada dissabte apreńıem sobre
una branca diferent, noves aplicacions que no
treballàvem als instituts i que ens creaven
moltes preguntes diferents.

Després d’haver acabat el curs i d’haver
començat a estudiar matemàtiques, haig de
confessar que em va ajudar molt a fer-me
una idea més clara sobre què seria estudiar
matemàtiques. L’oportunitat de poder fer unes
quantes sessions a cada una de les tres uni-
versitats públiques de l’àrea de Barcelona on
actualment es poden cursar matemàtiques ens
va permetre conèixer més a fons la manera de
treballar de cada una. A més, personalment em
va influir molt a l’hora d’escollir la universitat
on estudiar. També m’agradaria ressaltar les
amistats que hi vaig fer. Amb algunes d’elles
coincideixo a la universitat i això em va facilitar
l’entrada a la carrera pel fet de conèixer algú tot
just entrar-hi.

Igualment, em va agradar força el sistema
de treball de les sessions, ja que primer ens
donaven una part més teòrica que després
pod́ıem posar en pràctica en tallers i això ens
ajudava a entendre-ho millor.

Aix́ı doncs, animaria tothom qui tingui
l’oportunitat de participar-hi a provar-ho, ja
que és una experiència molt enriquidora i que
en cap cas m’ha decebut. Gràcies a aquest
projecte, ara sempre que algú em pregunta
sobre Bojos per les Matemàtiques i el que em
vaig endur tinc la resposta clara: una molt bona
experiència, moltes amistats, grans records i
una decisió personal, les ganes d’estudiar ma-
temàtiques.

Sergio Serrano
Matemàtiques-F́ısica UAB

Em dic Sergio i aquest
curs he començat la
meva carrera univer-
sitària a la Universi-
tat Autònoma de Bar-
celona, on estudio la
doble titulació en ma-
temàtiques i f́ısica. Fa
un parell d’anys, vaig
tenir la gran sort de

poder participar en la primera edició del pro-
grama Bojos per les Matemàtiques. Des de ben
petit m’han apassionat les matemàtiques, i ja
havia participat en altres activitats extraesco-
lars relacionades amb aquestes:

Anem x + Matemàtiques, proves Cangur,
Olitele... És per això que el primer cop que el
meu professor de matemàtiques del batxillerat
em va parlar del programa ja estava decidit a
participar-hi: sessions de temes matemàtics que
mai havia tractat? Apassionant!

Vaig tenir sort, vaig ser acceptat, i amb això
començà un gran any de diversió matemàtica.
El programa va ser una incrëıble experiència
didàctica i lúdica: classes interessant́ıssimes, un
gran professorat, companys amb qui compar-
tir experiències i interrogants (matemàtics, és
clar)...

Totes les sessions tractaven branques dife-
rents i igualment fascinants: sistemes caòtics,
corbes reglades, fractals, canvis de base, topo-
logia... Fins i tot bombolles de sabó! (perquè
a vegades les matemàtiques més simples són
les més sorprenents). Però les sessions no eren
només això, sessions interessants, eren molt
més: en acabar cada classe, un sentia que la
seva manera de pensar havia canviat una mica,
que dintre de la seva ment s’havia obert una
nova finestreta de les infinites diferents des de
les quals es poden observar les matemàtiques.
I això serveix, i molt. Serveix per veure tant
el món matemàtic com el dia a dia (que, al
cap i a la fi, no deixen de ser dues cares de
la mateixa moneda) des de punts de vista nous
i emocionants que d’una altra manera hauria
trigat molt de temps a descobrir. Aix́ı mateix,
ajuda també a generar inquietuds i preguntes
de tota mena, que són l’ànima de la recerca i el
pensament cient́ıfic.
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A més de tot l’esperit cient́ıfic inculcat,
les sessions també són molt útils per ajudar a
veure si les matemàtiques són una carrera que
fa per tu. Encara que la base és la mateixa,
i el salt de nivell no és excessiu, les classes
de matemàtiques de l’escola són força diferents
de les impartides a la universitat. Algunes de
les sessions dels Bojos et mostraven un primer
tastet de com seran aquestes últimes, tant
amb el temari com amb la manera d’impartir
del professor. Cada professor explicava d’una
manera diferent (n’hi havia tant de les diver-
ses universitats com d’educació secundària i
batxillerat), i l’estil d’aquells que treballen en
alguna universitat reflectia la manera d’explicar
en aquests centres, la qual cosa et donava una
primera impressió de com és una classe d’un
grau en Matemàtiques.

En el meu cas concret, si bé aleshores
ja tenia clar quins estudis volia cursar, el
programa va servir per reafirmar-me en la meva
decisió, ja que vaig gaudir de totes les sessions,
tant del temari com de les diferents maneres
d’explicar-lo emprades per cada professor.

A més del professorat i el temari, els
companys van tenir un paper clau a fer
d’aquesta una gran experiència. Molts de
nosaltres hav́ıem tingut poques oportunitats
de compartir la nostra passió per la matèria
amb amics i coneguts. Arribar a classe i poder

posar-se a comentar les inquietuds i els dubtes
matemàtics d’un (uns quants d’ells generats per
les sessions de setmanes anteriors) és una de
les millors maneres de potenciar el pensament
matemàtic.

A més de les matemàtiques, compart́ıem
moltes altres aficions, la qual cosa va afavorir
que es formés un molt bon grup des del principi.
A banda de ser útil per fer noves amistats, això
ens va servir força a l’hora de treballar les ses-
sions, ja que aquestes requerien constantment
comentar idees i arribar a conclusions en grup, i
tots ens sent́ıem molt còmodes es treballés amb
qui es treballés.

El Bojos per les Matemàtiques va ser una
molt bona experiència tant en l’aspecte educa-
tiu com social i personal. D’una banda, em va
permetre relacionar-me amb gent apassionada
per les matemàtiques, amb la qual encara
mantinc contacte (alguns com a companys de
carrera, com era previsible). D’altra banda, em
va obrir els ulls i la ment a àrees desconegudes
de la matemàtica, i em va ensenyar a pensar
i observar les matemàtiques d’una manera
diferent de la que havia vist fins aleshores. En
definitiva, va ser una gran etapa que em va
ajudar a formar-me a diferents nivells, i que
sens dubte recomano a tot aquell a qui s’ho
passi bé amb les matemàtiques.

Cultura i matemàtiques

Matemàtiques a l’art i art a les matemàtiques II: matemàtiques en el
color
Maria Alberich
Universitat Politècnica de Catalunya

L’art i les matemàtiques comparteixen una
gran quantitat de punts de trobada. En aquest
segon article aprofundirem en el diàleg entre
les matemàtiques i l’art a partir de la temàtica
comuna del color.

Proposo iniciar la nostra observació del
color en el marc del diàleg entre les mate-
màtiques i l’art amb l’obra Nombres primers,
segons, tercers... d’Icardi exposada al Museu
de Matemàtiques de Catalunya (MMACA) en
l’exposició temporal «Quan l’art i les matemà-

tiques es toquen». Amb el nom Icardi signen
el treball conjunt una parella d’artistes, Imma
i Josep Vall, germans, pintora i matemàtic,
respectivament.
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